

# CAMERA DEI DEPUTATI

Doc. **XII-bis**  
N. **48**

---

## **ASSEMBLEA PARLAMENTARE DEL CONSIGLIO D'EUROPA**

Raccomandazione n. 2097 (2017)

---

Attacchi contro i giornalisti e  
la libertà dei Media in Europa

---

*Trasmessa il 2 febbraio 2017*

---

# PARLIAMENTARY ASSEMBLY OF THE COUNCIL OF EUROPE

## RECOMMENDATION 2097 (2017) <sup>(1)</sup>

Provisional version

### Attacks against journalists and media freedom in Europe

PARLIAMENTARY ASSEMBLY,

1. Recalling its Resolution 2141 (2017) on attacks against journalists and media freedom in Europe, the Parliamentary Assembly thanks the Committee of Ministers for having established the Platform to promote the protection of journalism and safety of journalists, which is a unique tool for professional media organisations to alert the Council of Europe about serious attacks against media freedom and for governments of member States to respond to these alerts through the Committee of Ministers.

2. With regard to the high number of serious cases brought to the attention of

member States through this Platform, the Assembly recommends that the Committee of Ministers:

2.1. allocate adequate resources to the functioning of the Platform, enabling targeted follow-up to the alerts;

2.2. remind member States of their commitment under Article 3 of the Statute of the Council of Europe (ETS No. 1) to co-operate sincerely and effectively in the realisation of the work of the Platform;

2.3. include Belarus in the countries addressed by the Platform.

3. In view of the serious threats to media freedom in conflict zones in member States as well as under the states of emergency declared by member States, the Assembly invites the Committee of Ministers to hold a thematic debate on this subject and stands ready to co-operate in such a thematic debate.

---

(1) *Assembly debate* on 24 January 2017 (4th Sitting) (see Doc. 14229, report of the Committee on Culture, Science, Education and Media, rapporteur: Mr Volodymyr Arieu). *Text adopted by the Assembly* on 24 January 2017 (4th Sitting).

# ASSEMBLÉE PARLEMENTAIRE DU CONSEIL DE L'EUROPE

## RECOMMANDATION 2097 (2017) <sup>(1)</sup>

Version provisoire

### Attaques contre les journalistes et la liberté des médias en Europe

ASSEMBLÉE PARLEMENTAIRE,

1. Rappelant sa Résolution 2141 (2017) sur les attaques contre les journalistes et la liberté des médias en Europe, l'Assemblée parlementaire remercie le Comité des Ministres d'avoir établi la Plateforme visant à renforcer la protection du journalisme et la sécurité des journalistes, qui est un instrument unique pour les organisations professionnelles des médias: il leur permet d'alerter le Conseil de l'Europe des graves attaques contre la liberté des médias et permet aux gouvernements des Etats membres de répondre à ces alertes à travers le Comité des Ministres.

2. Eu égard au nombre élevé de cas graves portés à l'attention des Etats mem-

bres par le biais de cette Plateforme, l'Assemblée recommande au Comité des Ministres:

2.1. d'allouer des ressources suffisantes au fonctionnement de la Plateforme, permettant un suivi ciblé des alertes;

2.2. de rappeler aux Etats membres leur engagement, au titre de l'article 3 du Statut du Conseil de l'Europe (STE no 1), à coopérer sincèrement et efficacement à la réalisation des travaux de la Plateforme;

2.3. d'inclure le Bélarus dans les pays visés par la Plateforme.

3. Au regard des graves menaces pesant sur la liberté des médias dans les zones de conflit dans les Etats membres, ainsi que dans le cadre des états d'urgence déclarés par les Etats membres, l'Assemblée invite le Comité des Ministres à tenir un débat thématique sur le sujet et se tient prête à coopérer à un tel débat thématique.

---

(1) *Discussion par l'Assemblée* le 24 janvier 2017 (4e séance) (voir Doc. 14229, rapport de la commission de la culture, de la science, de l'éducation et des médias, rapporteur: M. Volodymyr Ariev). *Texte adopté par l'Assemblée* le 24 janvier 2017 (4e séance).

# ASSEMBLEA PARLAMENTARE DEL CONSIGLIO D'EUROPA

## RACCOMANDAZIONE 2097 (2017)

### Attacchi contro i giornalisti e la libertà dei Media in Europa

ASSEMBLEA PARLAMENTARE,

1. Richiamando la sua Risoluzione ... (2017) sugli attacchi ai giornalisti e alla libertà dei mezzi d'informazione in Europa, l'Assemblea parlamentare ringrazia il Comitato dei Ministri per aver costituito la Piattaforma per promuovere la protezione del giornalismo e la sicurezza dei giornalisti, che rappresenta uno strumento prezioso a disposizione delle organizzazioni professionali dei mezzi d'informazione per segnalare al Consiglio d'Europa attacchi gravi alla libertà dei media, e dei governi degli Stati membri per replicare a tali segnalazioni tramite il Comitato dei Ministri.

2. Considerato l'alto numero di casi gravi portati all'attenzione degli Stati tramite la suddetta Piattaforma, l'Assemblea raccomanda al Comitato dei Ministri di:

2.1. destinare congrue risorse al funzionamento della Piattaforma, consen-

tendo di dare un seguito mirato alle segnalazioni;

2.2. rammentare agli Stati membri il loro impegno, ai sensi dell'articolo 3 dello Statuto del Consiglio d'Europa (STE n. 1) a collaborare con lealtà ed efficienza alla realizzazione delle attività della Piattaforma;

2.3. includere la Bielorussia fra i Paesi di cui si occupa la Piattaforma.

3. Alla luce delle gravi minacce alla libertà dei media in aree di conflitto situate all'interno di Stati membri e nell'ambito degli stati d'emergenza proclamati dagli Stati membri stessi, l'Assemblea invita il Comitato dei Ministri a svolgere una discussione tematica sull'argomento e si dichiara pronta a dare il suo apporto a una tale discussione tematica.

